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ACTA NÚM. 46 
 
 

Comissió de Transferència de Coneixements i 
de Projectes Estratègics: 
 
Francisco Javier Lafuente Sancho 
Jordi Carrabina Bordoll 
Daniel Franco Puntes 
Joaquín Gairín Sallán 
Jordi Hernández Sánchez 
Amparo Huertas Bailén 
Iván Martínez Flores 
Raquel Piqué Huertas 
Roberto Risch 
David Sánchez Solbes 
Alberto Teixidó Palazón 
José Tejada Fernández 
Xavier Verge Mestre 

A Bellaterra, a les 9.30 h del dia 17 de gener  
de 2018, es reuneixen, en sessió ordinària, a 
la sala de juntes del Rectorat i sota la 
presidència del vicerector d’Innovació i de 
Projectes Estratègics, Javier Lafuente 
Sancho, els membres de la Comissió de 
Transferència de Coneixements i de 
Projectes Estratègics assenyalats al marge. 

 
S’han excusat d’assistir a la reunió Anna Cros Alavedra, Virginia Luzón Fernández, José 
Francisco Pérez Hernández i Armand Sánchez Bonastre. 
 
No hi assisteixen Alaitz Echeondo Guallar, David Montpeyó Garcia-Moreno i María Ángeles 
Vázquez Castro. 
 
Hi assisteixen amb veu i sense vot Carme Nogués Sanmiquel, adjunta al Vicerectorat 
d’Innovació i de Projectes Estratègics, Carlos Valero Santiago, director gerent de la Fundació 
Parc de Recerca de la UAB, Anabel Poveda Barbero, cap de l’Àrea de Gestió a la Recerca i 
Patents, Xavier Vallvé Sanchez, cap de l’Oficina de Valorització i Patents, i Xavier Ariño Vila, 
responsable de Projectes Estratègics. 
  
Hi actua com a secretari Pedro de Alcántara-García Briones.  
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.  
2. Informe dels vicerectors. 
3. Balanç de la situació de les EBT i spin-off creades a la UAB. 
4. Política de cànon de recerca i transferència. 
5. Situació dels tècnics de suport a la recerca. 
6. Política de reconeixement de la transferència. 
7. Aprovació que la UAB entri a formar part de l’empresa NANOLIGENT, SL i que se la 
reconegui com a empresa de base tecnològica de la UAB. 
8. Afers de tràmit. 
9. Torn obert de paraules.  
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
  
La Comissió de Transferència de Coneixements i Projectes Estratègics de la UAB 
aprova, per assentiment, l’acta de la Comissió del 4 de desembre de 2017. 
 
 
2. Informe dels vicerectors 
 
El president informa sobre diverses qüestions: (i) A partir d’aquest mes de gener de 2018 és 
operativa l’oficina tècnica dels suport als serveis cientificotècnics, en execució de l’acord pres 
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per aquesta comissió el 4 de desembre de 2017. (ii)  El president informa que tot i que estava 
prevista pel 20 de gener de 2018 la posada en marxa el hub d’innovació, promogut per la UAB i 
Eurecat en el si de l’Associació Àmbit B30, en què es preveu que s’agrupin tots els agents del 
campus i es duguin a terme reunions monotemàtiques mensuals, es posposarà per finals del 
mes de febrer. D’altra banda, es preveu incorporar al hub una persona experta en formació. (iii) 
El 26 de desembre de 2017 el Ministeri va resoldre la concessió de projectes de recerca 
competitius: la UAB va aconseguir 82 projectes (58 del Programa Retos i 24 del Programa 
Excel·lència) de 126 sol·licituds presentades, la qual cosa suposa un 65 % d’èxit. (iv) En 
relació amb la convocatòria SGR, continuem sense noticies, però es confia tenir les dades a 
final de gener.   
  
Seguidament el president obre un torn de paraules i s’obre un debat entre els membres de la 
Comissió sobre la gestió de l’activitat que ha de desenvolupar el hub d’innovació. A sol·licitud 
d’un membre de la Comissió s’informa que el volum d’ingressos de les adjudicacions de les 
convocatòries del Ministeri suposaran uns 8 milions d’euros. Es valora el percentatge d’èxit dels 
projectes Retos i Excel·lència i es considera interessant focalitzar l’activitat investigadora 
alineada amb projectes Retos.  
 
 
3. Balanç de situació de les EBT i spin-off creades a la UAB 
 
El president dona la paraula al senyor Valero, director gerent de la Fundació Parc de Recerca 
de la UAB (PRUAB), que fa la presentació de l’annex núm. 1 i identifica els tres àmbits 
d’activitat: contractes de transparència, empreses de base tecnològica (EBT) i suport a 
empreses. Hi ha 10 EBT, 5 empreses derivades (spin-off) i 4 empreses amb acord de 
transferència de tecnologia. Seguidament, el senyor Vallvé exposa les diferents circumstàncies 
relatives als contractes de transferència de tecnologia i explica la participació en el capital 
social de la UAB en les EBT i el valor patrimonial ostentat per la UAB a 31 de desembre de 
2016, que és de 202.909 €. S’informa de l’evolució de la facturació del conjunt d’aquestes 
empreses i s’acaba explicant el suport que el PRUAB dona a aquestes empreses.  
 
El president obre un torn de paraules i avança que en properes sessions també s’informarà  
sobre el nombre de convenis signats per aquestes empreses amb la UAB. Es genera un debat 
sobre l’objectiu d’aquestes entitats atesos els resultats econòmics indicats, en el sentit que la 
finalitat que tenen no és tant l’obtenció immediata d’un retorn econòmic, sinó la capacitat de 
penetració en el teixit productiu a mitjà i llarg terminis, i a més obtenir beneficis d’algun dels 
projectes impulsats des de la Universitat. Es parla també de la diferència entre les EBT —
entitats participades per la UAB en el seu capital social— i les spin-off —empreses no 
participades per la UAB—. Es considera interessant tenir la foto històrica de creació 
d’empreses per poder veure i valorar en cada moment quantes empreses estaven en actiu, 
valorar els recursos que la Universitat hi destina i com participa en la transferència de 
coneixements. Es parla dels guanys obtinguts per la Universitat en aquesta activitat de 
transferència, ja que el cost inicial va ser una aportació de 150.000 €, i la possibilitat que si hi 
ha guanys es destinin a abaratir el lloguer d’espais a l’edifici Eureka. Es comenta, d’altra banda, 
que els preus dels espais de l’edifici Eureka són els de mercat. El president clou el debat dient 
que en la properes sessions es presentarà un estudi detallat de l’activitat i dels rendiments 
d’aquestes empreses.  
     
 
4. Política de cànon de recerca i transferència 
  
El president informa que l’Equip de Govern té la voluntat de modificar la normativa de cànon 
relativa a l’activitat docent de postgrau. Explica que en l’actualitat hi ha un cànon que s’ingressa 
a favor de la unitat promotora per l’activitat docent de postgrau i que correspon a un 30 % si es 
fa dins de l’àmbit de la UAB, a un 25 % si es fa al campus en una entitat de l’Esfera i a un 22 % 
si l’activitat es porta a terme fora de la UAB. En relació amb l’activitat de transferència 
tecnològica i del coneixement, explica que hi ha un cànon de despeses generals o overhead 
del 21 % que es queda la Universitat pel concepte de despeses indirectes, del qual el 9 % es 
reparteix entre l’investigador promotor i l’estructura de recerca a la qual està adscrit, a raó del 
70 % i el 30 %, respectivament. El president segueix explicant que la reforma en la qual s’està 
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treballant preveu assimilar el cànon de docència amb el de recerca i planteja als membres de la 
Comissió si també consideren interessant canviar la regulació actual del cànon de despeses 
generals de transferència de tecnologia i coneixements. Comenta que també es vol aplicar un 
recàrrec a aquells investigadors que optin per cobrar una part o la totalitat dels diners 
ingressats per projectes a l’empara de l’article 83 de la LOU. D’aquesta proposta de modificació 
de normativa n’ha informat la Comissió d’Economia i d’Organització, i l’ha d’aprovar el Consell 
de Govern. La voluntat del president és presentar-la en aquesta comissió abans que arribi al 
Consell de Govern. 
 
Seguidament, el president obre un torn de paraules on els membres assistents debaten sobre 
el concepte que retribueix aquest cànon, sobre la idoneïtat o no d’aplicar el recàrrec pel fet que 
ja es cobren ingressos per projectes, sobre el possible efecte pervers que podria tenir aquest 
recàrrec —que podria desincentivar la recerca— i sobre la forma de destinar els ingressos 
obtinguts per aquest recàrrec. Es demana al president que es faci arribar un document que 
permeti analitzar la proposta.  
  
 
5. Situació dels tècnics de suport a la recerca 
  
El president informa que s’està fent una anàlisi de tots els tècnics de suport de recerca (TSR) 
existents a la UAB en virtut del programa homònim. N’hi ha 87 que estan en grups SGR i s’està 
valorant els requisits que ha de complir un grup de recerca per poder-se beneficiar d’aquest 
ajut de personal, així com les alternatives de gestió d’aquest tipus de personal. A la propera 
sessió de la Comissió d’Investigació es preveu portar a informació aquest informe. 
 
 
6. Política de reconeixement de la transferència 
 
El president informa del tema del reconeixement de crèdits per recerca i de transferència. Es 
vol intentar aconseguir el reconeixement de la reducció docent de 5 crèdits pel 
desenvolupament d’activitat de recerca i de transferència, a raó de 4 a 1, amb la voluntat que a 
mitjà termini s’aconsegueixi el reconeixement de la reducció docent de 6 crèdits.  
 
 
7. Aprovació que la UAB entri a formar part de l’empresa NANOLIGENT, SL i que se la 
reconegui com a empresa de base tecnològica de la UAB 
 
El president dona la paraula al senyor Vallvé, que informa que el doctor Antonio Villaverde 
Corrales va sol·licitar la participació de la UAB en una empresa ja constituïda, NANOLIGENT, 
SL, dedicada a la projecció de les proteïnes extracel·lulars humanes o fragments de proteïnes 
no reactius, aprovat preferentment per a usos clínics que podrien servir per reemplaçar GFP 
com el material principal del drug vehicle. El 21 de juny de 2017 la Comissió va acordar el 
reconeixement de NANOLIGENT, SL com a spin-off de la UAB, i ara es pretén transformar-la 
en empresa de base tecnològica de la UAB d’acord amb l’informe de l’Oficina de Valorització i 
Patents, la declaració d’intencions elaborada pel Parc de Recerca UAB i l’informe preliminar del 
comitè ad hoc reunit en sessió de 9 de gener de 2018 (annexos núm. 2, 3 i 4 —DOCUMENTS 
CONFIDENCIALS—). 
 
Per tot això, a la vista de les consideracions anteriors, la Comissió de Transferència de 
Coneixements i Projectes Estratègics de la UAB, aprova per assentiment, el següent:  
 
Primer.- Emetre proposta favorable per aprovar la participació de la Universitat 
Autònoma de Barcelona en el capital social de l’empresa “NANOLIGENT, S.L.” pel 
nombre de participacions socials equivalents a 14.500 euros, a través de la subscripció 
de participacions socials en una ampliació de capital pendent de delimitar per part de 
l’entitat instrumental creada amb aquesta finalitat (UABFIRMS, S.L.), en els termes  
establerts a l’informe preliminar sobre la proposta emesa per la comissió ad-hoc (annex 
núm. 4 –DOCUMENT CONFIDENCIAL-), reconeixent-ne a NANOLIGENT, S.L. la condició 
d’empresa de base tecnològica de la Universitat Autònoma de Barcelona. 
 



4 
 

Excusar l’obligació establerta a l’article 82 del text refós d’investigació de formalitzar un 
contracte de socis entre la Universitat Autònoma de Barcelona, la societat i la resta de 
socis. 
 
Segon.- Comunicar l’anterior acord al Consell Social i elevar les actuacions a aquest 
òrgan perquè pugui emetre, si escau, l’informe escaient.   
 
Tercer.- Encarregar el vicerector d’Innovació i de Projectes Estratègics l'execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
 
Quart.- Comunicar els presents acords al vicegerent de Recerca, per tal que porti a terme 
les mesures necessàries per a fer-los efectius.  
 
 
8. Assumptes de tràmit 
 
No es planteja cap qüestió en aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 
9. Torn obert de paraules 
  
No hi ha cap intervenció dels assistents. 
  
 
A les 11.52 h el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
El secretari        Vist i plau 
         El president 
 


